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Vastgesteld 14 mei 1980 

Inleiding 

De ledenvan de P.v.d.A.-fractie her innerden eraan, dat zij in 1978 grote 
aarzelingen hadden bij de start van de WIR; een niet onaanzienli jk deel der 
fractie stemde tegen het toen aanhangige wetsontwerp. Deze leden merkten 
op, dat hun bezwaren sedertdien stellig niet afnamen en zij wensten dan ook 
opn ieuw aan te dr ingen op een evaluatie van de WIR. 

Worden er gewenste investeringen mee uitgelokt en is aannemeli jk te ma-
ken met meer dan algemene overwegingen, dat er arbeidsplaatsen door 
ontstaan? 

Is het inmiddels mogel i jk een overzicht te geven van door de EG in het bi j -
zonder aanbevolen st imuler ingsmaatregelen van die welke in andere landen 
die in andere lid-staten van de EG gelden, alsmede van de maatregelen in de 
USA en Japan getroffen? 

Welke maatregelen worden in de hiervoor genoemde landen meer in het 
bijzonder getroffen o m in ondernemingen energiebesparing te bevorderen, 
alsmede voorzieningen te treffen tot beperking van mil ieuvervui l ing? 

De leden van de P.v.d.A.-fractie stelden tevens de vraag of de Minister zijn 
visie w i l geven op de effectiviteit van een st imuler ing van invester ingen mid-
dels het beschikbaar stellen van leningen onder gunst iger voorwaarden dan 
op de markt verkri jgbaar en daarbij een vergel i jk ing wi l maken met het WIR-
ins t rumentar ium. 

De leden van de C.D.A.-fractie deelden de mening van de Minister, dat de 
invoering van de z.g. tweede fase van de Wet investeringsrekening dr ingend 
gewenst is. Voor een invester ingsst imuler ing gericht op energiebesparing 
en mi l ieuverbeter ing is het echter ook noodzakeli jk, zo merkten deze leden 
op, dat de li jsten - waar in de voor premies in aanmerking komende investe-
ringen worden genoemd - ook definit ief vastgesteld en gepubl iceerd wor-
den. Wanneer zal deze publikatie plaatsvinden? 

Voorts achtten zij het van het grootste belang, dat deze lijsten in de toe-
komst «up to date» bl i jven. 

De leden van de C.D.A.-fractie her innerden eraan dat - bij het mondel ing 
overleg dat de vaste Commissies voor Economische Zaken en voor Finan-
ciën op 13 juni 1978 met de Min is tervan Economische Zaken mochten voe-
ren over de eerste fase van de WIR - d e bewindsman 1 januari 1979 als 
streefdatum voor de invoer ing van de tweede fase van de WIR noemde. Of-
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schoon de Minister toen te kennen gaf te verwachten deze datum niet exact 
te zullen halen, kon, aldus deze leden, niemand vermoeden dat eerst in mei 
1980 in de Eerste Kamer met de behandeling van het wetsontwerp inzake de 
tweede fase van de WIR een aanvang zou worden gemaakt. Feit is dat ander-
halfjaar zijn verstreken sedert het moment waarop in november 1978 de tij-
delijke regeling energiebesparing in het kader van de subsidiebeschikking in 
bedrijven 1978 beëindigd werd. De leden van de C.D.A.-fractie stelden de 
vraag welke de oorzaken zijn van deze vertraging. 

Deelt de Minister de mening dat in vele gevallen investeringen hierdoor 
werden opgehouden en noodzakelijke beslissingen niet werden genomen? 

Deze leden onderschreven de mening - tot uitdrukking gebracht in een 
motie van de Tweede Kamer (doe. 15 562, nr. 40) - dat bij de periodieke aan-
passing van de lijsten institutioneel overleg met het betrokken bedrijfsleven 
moet plaatsvinden. Ziet de Minister reeds mogelijkheden voor een dergelijk 
institutioneel overleg en op welke wijze denkt hij aan het overleg met het be-
drijfsleven vorm te geven? 

Ten aanzien van de aangekondigde stimulering van innovatie-activiteiten 
binnen het kader van de WIR (memorie van toelichting, blz. 2, tweede ali-
nea) drongen de leden van de C.D.A.-fractie aan op de spoedige indiening 
van een wetsontwerp daartoe. Een dergelijke stimulering van innovatie kan 
naar de mening van deze leden een wezenlijke bijdrage leveren tot verbete-
ring van de werkgelegenheid op middellange termijn. 

Kan de Minister- in aansluiting op de door hem destijds gemaakte opmer-
kingen (doe. 15 562, nr. 13 blz. 6, tweede en derde alinea) - meer inzicht ver-
schaffen in de mogelijkheden om binnen het kader van de WIR een vorm van 
innovatietoeslag te creëren waarin aansluiting gevonden wordt bij de be-
langrijkste kostencomponent van speur- en ontwikkelingswerk, te weten lo-
nen en salarissen? 

Budgettaire aspecten 

Naar aanleiding van het standpunt van het kabinet (memorie van toelich-
ting, blz. 7, tweede alinea) dat het onverkort wil vasthouden aan een maxi-
mumbijdrage van 50%, merkten de leden van de P.P.R.-fractie op, dat door 
cumulatie van toeslagen in de praktijk al spoedig de bovengrens van 50% 
subsidie wordt bereikt. Daardoor wordt de selectieve werking van de toesla-
gen beperkt. Om dit effect te voorkomen zou het voor de hand liggen om óf 
de basispremie te verlagen óf de 50%-grens te verhogen. Aan welke van de-
ze twee mogelijkheden geeft het kabinet de voorkeur? 

Het bezwaar dat hierboven werd genoemd, aldus dezelfde leden, zal in het 
bijzonder gelden voor een innovatietoeslag. Innovatie verschilt in zoverre 
van andere investeringen, dat een investering op het gebied van de innova-
tie veelal voorafgaat aan, soms zelfs een voorwaarde is voor de later volgen-
de, kwantitatief omvangrijker, investeringen in produktiemiddelen. Het zou 
te betreuren zijn, indien het geven van impulsen voor innovatie zou worden 
beperkt door de 50%-grens en het zou derhalve goed zijn deze te zijner tijd 
daarvan uit te zonderen. Kan daarover nu reeds een uitspraak worden ge-
daan? 

De leden van de C.D.A.-fractie wezen erop dat de continuïteitsproblema-
tiek zich thans meer opdringt dan ooit tevoren. Zij betreurden daarom dat 
juist nu de algemene basispremies van gebouwen zo drastisch zijn verlaagd, 
mede vanwege het feit dat men momenteel inde bouw voor catastrofale 
ontwikkelingen staat. Is de Minister bereid - gezien het slechte algemene in-
vesteringsklimaat - deze basispremiëring juist nu weer hoge prioriteit toe te 
kennen? 

Deze leden juichten vervolgens het voornemen van de Minister toe op kor-
te termijn de basispremie voor outillage te verhogen. Deze zal stimulerend 
werken op het doen van investeringen in nieuwe en moderne machines, 
waarmee de feller wordende concurrentiestrijd kan worden gestreden. 
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Het gevaar is echter niet denkbeeldig, dat nu de Minister dit voornemen 
heeft aangekondigd, investeerders met bestel l ingen wachten en daardoor 
weer een stagnatie optreedt in een t i jd van toch al grote werk loosheid. De le-
den van de C.D.A.-fractie drongen er derhalve op aan, dat de Minister zo 
spoedig mogel i jk de datum van invoering van de nieuwe basispremie voor 
outi l lage zal bekendmaken. 

De milieutoeslag 

De leden van de C.D.A.-fractie merkten op dat er thans ook onzekerheid is 
over de vraag of de Europese Gemeenschap - gezien de Europese over-
gangsregel ing ter zake - Nederland in staat zal stellen de onderhavige mi -
l ieutoeslag na 31 december 1980 te handhaven. Kan de Minister inzicht ge-
ven in de laatste ontwikkel ingen daarover? Is er voldoende reden o m aan te 
nemen, dat de Europese Gemeenschap akkoord zal gaan met de handhaving 
van de mil ieutoeslag? 

Dezelfde leden stelden de vraag of het uit een oogpunt van effectief m i -
l ieubeheer niet dienstig is lijst Ma en llb van de mil ieutoeslag uit te breiden, 
eventueel ten koste van lijst I. In dit verband wezen zij erop, dat lijst I de 
gangbare methoden tot mi l ieuzuivering (zoals waterzuiver ing, f i l ters, hoge-
re schoorstenen etc.) omvat , terwi j l daarentegen lijst II de processen omvat , 
die zorgen dat methoden worden gebruikt en produkten vervaard igd wor-
den, die we in ig mi l ieuverontre in ig ing veroorzaken. Naar hun men ing moet 
men op langere te rmi jn naar lijst II. Deze lijst is nu te beperkt. 

De leden van de C.D.A.-fractie wezen erop, dat er wel eens s temmen op-
gaan o m de mil ieutoeslag niet van toepassing te verklaren op de bouw van 
waterzuiveringsinstal lat ies, omdat daardoor een overcapaciteit bij openbare 
installaties zou kunnen ontstaan (zie de in de Tweede Kamer verworpen mot ie-
Epema-Brugman, doe. 15 562, nr. 31). Is er in het verleden bij openbare wa-
terzuiveringsinstal lat ies wel eens overcapaciteit ontstaan of dreigde deze te 
ontstaan doordat één of meerdere bedri jven besloten de zuiver ing van hun 
afvalwater in eigen beheer te verrichten? 

Indien deze vraag bevestigend beantwoord word t , heeft dit dan geresul-
teerd in een verhog ing van de heff ing en zo ja hoeveel bedroeg deze verho-
ging? 

De energietoeslag 

De leden van de C.D.A.-fractie vest igden er de aandacht op, dat voor het 
overschakelen van gas en/of olie op steenkolen kostbare invester ingen no-
dig zi jn. Is het premiepercentage daarom wel een voldoende st imulans? 

Voorts stelden deze leden dat de st imuler ing van overgang naar kolen-
stook vanui t energetisch oogpunt van groot belang is. Ofschoon zij begrip 
hadden voor de problemen van de mil ieubelast ing (zie aangenomen mot ie-
Van Houwel ingen in de Tweede Kamer, doe. 15562, nr. 37) drongen zij aan 
op een sterkere f inanciële impuls voor kolenstookinvesteringen. Ten behoe-
ve van overschakelen van gas en/of olie op steenkolen word t voorzien in een 
premie van 10%. Gezien de noodzaak - op grond van de prakti jk van het ver-
lenen van hinderwetvergunningen - deze omschakel ing tevens vergezeld te 
doen gaan van mi l ieubeschermende maatregelen en mede gelet op de veel 
grotere gecompl iceerdheid van kolenstookinstallaties, worden de investe-
r ingen daarvoor geschat op 2 a 3 maal zo hoog te zijn als die voor gas- of 
olie-installaties. 

Op grond waarvan is de Minister dan toch van mening, zo vroegen de le-
den van de C.D.A.-fractie zich af, dat het voorgestelde premiepercentage een 
voldoende invester ingsimpuls is o m deze gewenste omschakel ing te be-
werkstel l igen? 

Deze leden wensten een energietoeslag van 15% - gezien de omvangr i jke 
investeringsbedragen - t e n sterkste te bepleiten. 

Gezien het feit dat ook een belangrijk deel der energie-intensieve industr ie 
een ernstig verzwakte balansstructuur vertoont, meenden de leden van de 
C.D.A.-fractie dat niet zozeer een te gering rendement van energie(bespa-
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rings)investeringen als wel een gebrek aan investeringsmiddelen een rem 
zal zijn om tot energiebesparing te komen. Is de Minister bereid om - naast 
investeringsstimulansen, die krachtens de Wet investeringsrekening wor-
den geboden - ook andere stimulansen voor energie-investeringen in over-
weging te nemen? Daarbij moet, aldus dezelfde leden, dan meer in het bij-
zonder gedacht worden aan speciale niet-balansbelastende financieringsfa-
ciliteiten die vooral in het gebrek aan investeringsmiddelen kunnen voor-
zien. 

Uitvoering 

De leden van de C.D.A.-fractie herinnerden aan de in de Tweede Kamer 
aangenomen motie (doe. 15562, nr. 35), waarin de Regering verzocht wordt 
maatregelen te nemen, welke leiden tot een snellere verrekening van WIR-
premies dan thans het geval is. Zij wensten dit verzoek te onderschrijven en 
verzochten de Regering dan ook spoedig gevolg aan deze motie te willen ge-
ven. 

Voorts stelden dezelfde leden de vraag hoeveel aanvragen er jaarlijks wor-
den verwacht in het kader van de milieu- en energietoeslag. Zal het perso-
neelsbestand van de DIR tijdig op een zodanig peil gebracht zijn dat de aan-
vragen binnen daartoe gestelde tijd zullen kunnen worden behandeld? Wel-
ke uitbreiding van de DIR wordt op dit moment voorzien? De combinatie van 
SIR-heffing en WIR-toeslag inspireerde de leden van de C.D.A.-fractie tot 
het stellen van de volgende technische vraag. 

Gesteld, dat een ondernemer binnen het SIR-gebied een gebouw laat zet-
ten waarvoor SIR-heffing verschuldigd is en waarvoor hij tevens aanspraak 
kan maken op basispremie in het kader van de WIR. In het gebouw wordt te-
vens een voorziening aangebracht (onderdeel van het gebouw) waarvoor 
energie-toeslag kan worden genoten. De basispremie wordt toegekend over 
het investeringsbedrag inclusief de verschuldigde SIR-heffing. De vraag rijst 
in hoeverre de SIR-heffing op het gebouw een rol speelt bij de berekening 
van energietoeslag op het desbetreffende gedeelte van dat gebouw en wel-
ke invloed dit heeft op het plafondpercentage en de eventuele desinveste-
ringsbetaling. 

Ten slotte wensten de leden van de C.D.A.-fractie enkele opmerkingen te 
maken en vragen te stellen van algemene aard over de samenhang tussen 
SIR en WIR (zie motie van de heer Terwindt c.s.. Eerste Kamer, zitting 
1977-1978,14377, nr. 69g). 

Ofschoon de SIR-heffing in het kader van het onderhavige wetsontwerp 
niet aan de orde komt, wilden zij een opmerking maken over het SIR-gebied 
binnen de provincie Gelderland. Bij de uitvoering van de bovengenoemde 
motie, waarin de Regering werd verzocht nader te bezien in hoeverre een 
gedeelte van de Veluweranden van de SIR-heffing zou kunnen worden uit-
gezonderd, heeft de Minister een deel ten westen van de IJssel buiten wer-
king van de SIR-heffing gebracht. Een ander deel kent echter een overgangs-
regeling in die zin, dat het heffingspercentage op nihil werd gesteld en vanaf 
1 januari 1980 jaarlijks met 3 % zal oplopen, totdat op 1 januari 1984 (uit-
gaande van de niet verlaagde SIR-heffing op grond van wetsontwerp 15 942) 
het normale tarief zal gelden. Hieronder valt o.m. een deel van de gemeente 
Arnhem (noord) en een deel van de gemeente Apeldoorn. Deze leden con-
stateerden, dat hier niet of nauwelijks sprake is van een eis tot stringente 
beperking van natuur en landschap, aangezien de industrieterreinen in het 
«overgangsgebied» eveneens buiten het Veluwemassief zijn gelegen. Op 
grond hiervan stelden zij de vraag welke ratio ten grondslag ligt aan de be-
slissing van de Minister om een deel van de Veluwerand niet (definitief) vrij 
van SIR-heffing te maken. 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Economische Zaken, 
Mol 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Financiën, 
Terwindt 

De griffier voor dit verslag 
Sprey 

Eerste Kamer, zitting 1979-1980,15 562, nr. 95 4 


